论文

一种核Fisher判别分析的快速算法

赵峰^{①③},张军英^{①②},梁军利^④

①西安电子科技大学计算机学院 西安 710071;②西安电子科技大学雷达信号处理国家重点实验室 西安 710071;③济南大学理学院 济南 250012;④中国科学院声学研究所 北京 100080

收稿日期 2006-7-4 修回日期 2006-12-6 网络版发布日期 2008-2-2 接受日期

针对训练样本多时核Fisher判别分析(KFDA)的计算代价大,特征提取速度慢问题,本文提出一种KFDA的快速算法。该算法首先基于线性相关性理论,设计出一种优化方法,快速寻找训练样本在特征空间所张成的子空间的一组基;然后用这组基线性表示最佳投影方向,结合特征空间中的Fisher准则函数,推导出求解最佳投影方向的新公式,其求解过程只需对一个阶数等于基的个数的矩阵特征值分解,同时提取某样本特征时只需计算该样本与这组基之间的核函数。基于多个数据集的实验验证了该算法的有效性。

关键词 核Fisher判别分析 最佳投影方向 核函数

分类号 TP391.4

A Fast Algorithm about Kernel Fisher Discriminant Analysis

Zhao Feng $^{\textcircled{1}\textcircled{3}}$, Zhang Jun-ying $^{\textcircled{1}\textcircled{2}}$, Liang Jun-li $^{\textcircled{4}}$

^①School of Computer Science and Engineering, Xidian University, Xi'an 710071, China; ^②National Key Lab of Radar Signal Processing, Xidian University, Xi'an 710071, China; ^③School of Science, Jinan University, Jinan 250012, China; ^④Institute of Acoustics, Chinese Academy of Sciences, Beijing 100080, China

Abstract

The standard Kernel Fisher Discriminant Analysis(KFDA) may suffer from the large computation complexity and the slow speed of feature extraction for the case of large number of training samples. To tackle these problems, a fast algorithm of KFDA is presented. The algorithm firstly proposes an optimized algorithm based on the theory of linear correlation, which finds out a basis of the sub-space spanned by the training samples mapped onto the feature space and which avoids the operation of matrix inversion; Then using the linear combination of the basis to express the optimal projection vectors, and combining with Fisher criterion in the feature space, a novel criterion for the computation of the optimal projection vectors is presented, which only needs to calculate the eigenvalue of a matrix which size is the same as the number of the basis. In addition, the feature extraction for one sample only needs to calculate the kernel functions between the basis and the sample. The experimental results using different datasets demonstrate the validity of the presented algorithm.

Key words Kernel Fisher Discriminant Analysis(KFDA) Optimal projection vector Kernel function

DOI:

通讯作者

作者个人主

赵 峰^{①③}; 张军英^{①②}; 梁军利^④

扩展功能 本文信息 Supporting info ▶ PDF(313KB) ▶ [HTML全文](OKB) ▶ 参考文献[PDF] ▶参考文献 服务与反馈 ▶ 把本文推荐给朋友 ▶加入我的书架 ▶加入引用管理器 ▶ 复制索引 ► Email Alert ▶ 文章反馈 ▶浏览反馈信息 相关信息 ▶ 本刊中 包含"核Fisher判别分 析"的 相关文章 ▶本文作者相关文章 . 赵峰 · 张军英

梁军利